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Protokół 58 Zjazdu Delegatów Oddziałów Polskiego 

Towarzystwa Leśnego 

Międzyzdroje, 4. IX. 1958 r. 

Протокол 58 съезда делегатов отделов Польского Лесного 
Общества в Мендзыздроях 4.1Х.1958 г. 

Record of the 58-th Congress of the Polish Forest Society’ s Local 
sections Delegates, Miedzyzdroje, September 4-th., 1958 

września 1958 r. odbył sie w Międzyzdrojach 58 Zjazd Delegatów 
Oddziałów Polskiego Towarzystwa Leśnego z udziałem delegatów, 

członków Zarządu Głównego oraz zaproszonych gości — w liczbie 101 
osób. 

Prof. dr Franciszek Krzysik, przewodniczący Zarządu 
Głównego PTL, otworzył Zjazd witając obecnych przedstawicieli oddzia- 
łów oraz reprezentanta Prezydium PAN, rektora prof. dra B. Dobrzan- 
skiego, na którego ręce złożył zapewnienie, że PTL oceniając w pełni 
pomoc i opiekę PAN postara się intensywną pracą przyczynić do roz- 
woju nauki leśnictwa i gospodarstwa leśnego w kraju. 

Następnie przewodniczący ZG PTL powitał prof. dra L. Mrocz- 
kiewicza, wiceprzewodniczącego Komitetu Nauk Leśnych PAN, dy- 
rektora mgra Wł. Novaka, przedstawiciela Ministerstwa Leśnictwa 
i Przemysłu Drzewnego, doc. mgra K. Szczerbakowa, przedsta- 
wiciela SITLiD, miejscowych gospodarzy w osobach mgra J. Woło- 
szczuka, przewodniczącego Oddziału PTL w Szczecinie, i ragra 
Klimaszewskiego, dyrektora Rejonu LP w Międzyzdrojach, 
przedstawicieli uczelni oraz wszystkich obecnych. 

Pierwsze chwile zebrania poświęcono pamięci kolegów, członków То- 
warzystwa, którzy zmarli w ostatnim roku. prof. dra Stefana 
Jarosza, członka Oddziału Warszawskiego, znanego ogółowi leśni- 
ków i geografów, kol. Mieczysława Szymańskiego, b. se- 
kretarza Oddziału Opolskiego, odznaczonego srebrnym krzyżem zasługi 
za zasługi położone dla PTL, inż. Berety — również członka Oddziału 
Opolskiego, kol. Stanisława Borera, nadleśniczego nadl. Płońsk 
ikol. Romana Hryniewieckiego, nadleśniczego nadl. Iłów —- 
obu członków Oddziału Siedleckiego. Obecni uczcili chwilą ciszy i po- 
wstaniem pamięć zmarłych kolegów. 

Do Prezydium Zjazdu powołano: J. M. Rektora proi. dra B. Do- 
brzańskiego, prof. dra L. Mroczkiewicza, dyr. mgra Wł. 
Novaka, doc. mgra К. Szczerbakowa, doc. mgra W. Kraj- 
skiego, mgra J. Wołoszczuka imgra Klimaszewskiego. 
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Prof. dr B. Dobrzański informuje zebranych, że Polska Akade- 
mia Nauk interesuje się żywo nie tylko pracami czysto badawczymi, lecz 
również jak najszerzej pojętą popularyzacją wiedzy. Jednym z Towa- 
rzystw wysoko cenionych, będących pod opieką PAN, jest posiadające 
długoletnią tradycję Polskie Towarzystwo Leśne. Wyrazem tego uznania 
są przyznane członkom Towarzystwa odznaczenia państwowe. Sięgając 
wspomnieniami do lat okupacji mówca podkreśla dodatnie strony i nie- 
przeciętne koleżeństwo charakteryzujące leśników terenowców, których 
poznał pracując wśród nich w czasie wojny. W imieniu PAN składa ży- 
czenia owocnych obrad, dołączając również swoje życzenia osobiste. 

Doc. mgr K. Szczerbakow powitał Zjazd w imieniu Instytutu 
Badawczego Leśnictwa oraz SITLiD składając życzenia owocnej pracy 
na polu leśnictwa polskiego. 

Dyr. mgr Wi. Novak zgłosił apel do wszystkich leśników, aby udzie- 
lili resortowi leśnictwa jak najdalej idącej pomocy w zakresie naprawy 
popełnionych w przeszłości błędów gospodarczych. 

Na wniosek mgra B. Kucharka przewodniczącym Zjazdu wy- 
brano prof. dra Fr. Krzysika. Na sekretarzy Zjazdu powołano: 
mgra T. Partykę, doc. mgra R. Gecowa i ob. J. Orłowską. 

Do komisji matki wybrano: doc. mgra K. Szczerbakowa, doc. 
mgr E. Stebnicką, mgra St Jastrzębskiego, mgra J. Ku- 
cińskiego, mgra T. Mocha i mgra St. Kusala. 

Do komisji wniosków powołano: prof. dra E. Chodzickiego, doc. 
mgra W. Krajskiego, mgra В. Kucharka, mgra B. Tekiel- 
skiego, doc. dra T. Тгашр]ега, тега Г. Walkowskiego 
1 mgra T. Zielińskiego. 

Do Komisji skrutacyjnej powołano: mgr M. Pisarską, mgra 
Krahelskiego i mgra Kowalskiego. | 

Zebrani przyjęli zaproponowany porządek obrad: 
1) dekoracja członków PTL odznaczeniami państwowymi, 
2) odczytanie protokołu z ostatniego Zjazdu Delegatów, 
3) sprawozdanie z działalności Zarządu Głównego i oddziałów za 

rok 1957 i I półrocze 1958, 
4) plan pracy na 1959 r.,, 
5) preliminarz budżetowy i wykonanie budżetu za 1957 i 1958 r. oraz 

preliminarz na 1959 r., 
6) sprawozdanie Komisji Rewizyjnej, 
7) dyskusja, 
8) udzielenie absolutorium, 

J) wybór Zarządu Głównego, Głównej Komisji Rewizyjnej i Sądu 
Koleżeńskiego, 

10) wolne wnioski, 
11) zamknięcie Zjazdu. 
Ad p. 1. Przebieg starań Zarządu Głównego o odznaczenia zreferował 

prof. Krzysik. W pierwszej wersji Zarząd Główny przedstawił 48 wniosków; na skutek decyzji odnośnych władz ilość ta została przez Za- rząd Główny zredukowana do 24. | 
Po skonfrontowaniu wniosków z przepisami o częstotliwości odzna- zen nada Państwa zredukowała liczbę odznaczeń do 13. Część wnio- SkKOW pokrywa się z propozycjami, które wpłynęły z innych instytucji (mgr J. Walkowski, mgr St. Adamowicz). Mówca zaznacza, że jest to 
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prerwsza dekoracja zasłużonych członków PTL w przeciągu minionego 
10-lecia. 

Prof. dr B. Dobrzański przystępując do wręczenia odznaczeń 

stwierdza, że wykonywany przez niego akt dekoracji stanowi dowód po- 
zytywnej oceny pracy członków Towarzystwa, stanowi dowód uznania 

zarówno w stosunku do całości Towarzystwa, jak do wyróżnionych osób. 

Rada Państwa uchwałą z 19 lipca 1958 r. nr 0/685 przyznała następu- 
jące odznaczenia za zasługi położone dla rozwoju Towarzystwa: 

1) krzyż komandorski orderu odrodzenia Polski — prof. drowi Fran- 

ciszkowi Krzysikowi, 
2) krzyż kawalerski orderu odrodzenia Polski — prof. drowi Edwar- 

dowi Chodzickiemu, 
3) krzyż kawalerski orderu odrodzenia Polski — prof. drowi Wiesła- 

wowi Grochowskiemu, 
4) krzyż kawalerski orderu odrodzenia Polski —prof. drowi Kazi- 

mierzowi Sucheckiemu, 

5) krzyż kawalerski orderu odrodzenia Polski — prof. drowi Stani- 
sławowi Tyszkiewiczowi, 

6) krzyż kawalerski orderu odrodzenia Polski — prof. drowi Tadeu- 

szowi Włoczewskiemu, | 

7) złoty krzyż zasługi — po raz drugi — mgrowi Teodorowi 
Zielińskiemu, 

8) złoty krzyż zasługi — mgrowi Tadeuszowi Gałkiewiczo- 
wi, 

9) złoty krzyż zasługi — mgrowi Bolesławowi Kucharkowi, 
10) złoty krzyż zasługi — prof. drowi Bolesławowi Szymkie- 

wiczowl, 
11) złoty krzyż zasługi — mgrowi Józefowi Wołuszczukowi, 
12) srebrny krzyż zasługi ob. Jadwidze Orłowskiej, 
13) srebrny krzyż zasługi — ob. MieczysławowiSzymańskie- 

m u. 
Zebrani przyjęli odczytaną listę oklaskami..Prof. dr B. Dobrzań- 

ski dokonuje aktu dekoracji, składając odznaczonym w imieniu PAN 

oraz własnym serdeczne gratulacje.”) 
Prof Krzysik dziękuje w imieniu odznaczonych za nadane wyróż- 

nienia. 
Ad p. 2 Wniosek mgra St. Kusala o niedoczytywanie protokołu 

ze Zjazdu Delegatów Oddziałów w 1957 r. oraz sprawozdania z dzia- 

łalności za 1957 r. został przez zebranych przyjęty. 
Ad p. 3. Prof. Krzysik naświetlając pracę Prezydium Zarządu 

w obecnej kadencji podkreślił, że na skutek długotrwałej choroby nie 

mógł udzielać się czynnie. Stwierdza, że osiągnięte rezultaty są zasługą 

wiceprzewodniczącego doc. Krajskiego, sekretarza mgra Fran kie- 

wicza, skarbnika mgra E. Śliwy oraz przewodniczącego Komisji 

Finansowej mgra B. Sikory. Za najważniejsze osiągnięcia okresu mi- 

nionego uważa: realizację założeń zawartych w memoriale Polskiego To- 

  

1) Z wymienionych osób na Zjazd nie przybyli: prof. dr K. Suchecki i prof. 

dr B Szymkiewicz. Ob. M. Szymańskiemu odznaczenie zostało nadane 

pośmiertnie. 
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warzystwa Leśnego, a z dalszych: odznaczenie zasłużonych członków PTL, 
rozwinięcie współpracy z zagranicą przez nawiązanie kontaktów z leśni- 
kami czeskimi, obecność przedstawiciela PTL (mgra Stanisława 
Smólskiego) na Międzynarodowym Kongresie Unii Ochrony Przy- 
rody w Atenach. 

Następnie sekretarz mgr Partyka złożył sprawozdanie z działalności 
oddziałów terenowych i Zarządu Głównego za okres I półrocza 1958 r. *) 

W przerwie odczytano tekst depeszy od prof. dra J. Grochowskie- 
go z życzeniami owocnych obrad. 

Doc. Stebnicka w krótkim komunikacie powiadomiła zebranych 
o śmierci przewodniczącego Jugosłowiańskiej Akademii Nauki i Sztuki 
w Zagrzebiu prof. Stampara. 

Plany prac poszczególnych Komisji na 1959 r. referowali przewodni- 
czący komisji. 

Prace komisji studiów (przewodniczący doc. T. Trampler) skoncen- 
trują się na dwóch zagadnieniach: 1) akcji odczytowej 1 2) konferencji 
terenowych. Dążeniem komisji będzie zorganizowanie odpowiednich 
grup prelegentów, których zadaniem będzie przygotowywanie referatów 
oraz ich wygłaszanie w oddziałach. 

Prace komisji gospodarki wodnej (przewodniczący doc. mgr M. Kreut- 
zinger) zastępczo referuje mgr Partyka. Komisja zamierza: 
1) zorganizować zebranie członków komisji i 4 posiedzenia prezydium 
komisji, 2) przedyskutować wybrane zagadnienia z zakresu gospodarki 
wodnej w powiązaniu z zagadnieniami leśnictwa i 3) przygotować kon- 
ferencje terenową na temat związany z gospodarką wodną. 

Komisja współpracy z zagranićą (przewodnicząca doc. inż. E. Steb- 
nicka) będzie nadal kontynuować wymianę „Sylwana w kraju i za- 
granicą. W zakresie osobistych kontaktów postara się nawiązać łączność 
z towarzystwami leśnymi w innych krajach. 

Prace komisji drzewnictwa (przewodniczący zast. prof. mgr S. Walt- 
her) zastępczo referuje mgr T. Partyka. Komisja skoncentruje swa 
uwagę na akcji odczytowej. 

Prace komisji słownictwa leśnego (przewodniczący prof. dr E. Więc- 
ko) zastępczo referuje mgr T. Partyka. Komisja nawiąże współ- 
pracę z PWRiL przy wydaniu słownika leśnego, który ma się ukazać 
drukiem w 1959 r. w objętości około 55 arkuszy wydawniczych. 

Komisja typologiczna (przewodniczący doc. T. Trampler) będzie 
kontynuować wymianę poglądów w gronie specjalistów zajmujących się 
zagadnieniami typologii leśnej. 

Komisja ochrony przyrody (przewodniczący mgr Wt. Novak) za- 
mierza wziąć udział w pracach organizacyjnych Międzynarodowej Konfe- 
rencji Ochrony Przyrody, nawiązać współpracę z Komitetem Ochrony 
Przyrody PAN w sprawie koordynacji prac naukowo-badawczych w par- 
kach narodowych oraz utrzymać kontakt z odnośnymi władzami w celu 
właściwego wykorzystania szczególnie cennych obiektów przyrody. 

Komisja historii leśnictwa (przew. prof. dr A. Zabko-Potopowicz) 
będzie rozwijać rozpoczęte prace o charakterze naukowym i organizacyj- 
nym, dążyć do zabezpieczenia materiałów archiwalnych z dziedziny hi- 
  

') Tekstu sprawozdania nie podaje się, ponieważ zostanie ono wydrukowane jako 

sprawozdanie za cały rok 1958. 
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storii leśnictwa oraz opracowywać życiorysy wybitnych leśników. Ponad- 
to komisja zamierza zorganizować konkurs na monografię z zakresu 
historii leśnictwa. | 

Ad p. 5. Mgr E. Sliwa z ramienia komisji finansowej zapoznał ze- 
branych ze sprawami finansowymi Towarzystwa (wykonanie budżetu za 
1957 r. i półrocze 1958 oraz preliminarz za 1959 r.). Mówca omawia szcze- 
gółowo stan zadłużenia z tytułu zaległości składkowych apelując o ich 
uregulowanie. 

Profi. Krzysik wyraził podziękowanie mgrowi Śliwie za wnikli- 
wą analizę spraw finansowych oraz poparł apel skarbnika. Stwierdza, że 
ogólna suma zadłużenia wyraża się cyfrą około 40 tysięcy zł, co stanowi 
więcej niż 10% budżetu Towrzystwa. Mówca powiadamia zebranych, że 
w sierpniu br. Stołeczna Rada Narodowa zatwierdziła statut Towarzystwa 
z wprowadzoną przez Zjazd Delegatów w ub. r. poprawką dotyczącą Sądu 
Koleżeńskiego. 

Przedstawiając zagadnienia średniego i wyższego szkolnictwa leśnego 
omawia trudności w realizacji tego punktu. Zaznacza przy tym, że Mini- 
sterstwo Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego powołało do tej sprawy 
specjalną komisję w ramach resortu, wobec czego Polskie Towarzystwo 
Leśne uważa, że zagadnienia szkolnictwa są w stadium dyskusji. 
Mówca podaje do wiadomości, że w czerwcu br. odbyło się poszerzone 

posiedzenie Zarządu Głównego z udziałem przewodniczących oddziałów, 
którego tematem było ustosunkowanie się Towarzystwa do projektów 
reorganizacji administracji lasów państwowych. Opinia na powyższym 
zebraniu nie została dość precyzyjnie zredagowana, wobec czego Zarząd 
Główny powołał 3-osobową komisję w składzie: doc. Krajski, mgr 
Walkowskiimgr Wołoszczuk, której zadaniem byłoby śledzenie 
postępu prac związanych z reorganizacją w celu wydania opinii ITowa- 
rzystwa. | 

Kończąc swą wypowiedź, przewodniczący Towarzystwa zaapelował do 
zebranych o dostarczenie zesz. 4/1931 „Sylwana' w celu przesłania go 
zainteresowanemu drowi Pilatowi. 

Ad p. 6. Mgr H. Krahelski w imieniu Głównej Komisji Rewizyj- 
nej odczytał protokół z działalności Komisji stawiając następujące wnioski: 

1) zobowiązać zarządy oddziałów PTL do terminowego ściągania od 
członków i przekazywania do Zarządu Głównego składek członkowskich; 
zaległości z tego tytułu powinny być uregulowane najdalej do konca 
bieżącego roku; 

2) zobowiązać zarządy oddziałów PTL do terminowego rozdawania 
otrzymywanych numerów „Sylwana' i ściągania należności za ше: 
ściągnięte należności powinny być bieżąco odprowadzane do Zarządu 
Głównego; zaległości z tego tytułu powinny być uregulowane najdale) 
do końca br.; | 

3) jakkolwiek księgowość Zarządu Głównego prowadzona jest prawi- 
dłowo, to jednak należy zobowiązać Zarząd Główny do niedopuszczenia 

w przyszłości do wyżej wymienionych usterek; 

4) zobowiązać Zarząd Główny do przeprowadzania w końcu każdego 
, roku inwentaryzacji niedoręczonych egzemplarzy „Sylwana , a wartość 
doręczonych numerów z roku poprzedzającego rok sprawozdawczy SĘ!- 
Sywac na straty;



5) zobowiązać Zarząd Główny PTL do dokonania inwentaryzacji biblio- 
teki i założenia należytej ewidencji; ponadto Zarząd Główny powinien 
'uporządkować przechowywanie i zabezpieczanie posiadanych w bibliotece 
czasopism i książek; 

6) biorąc pod uwagę całokształt pracy Zarządu Głównego PTL w 1957r. 
Główna Komisja Rewizyjna stawia wniosek o udzielenie ustępującemu 
Zarządowi absolutorium." 

Ad p. 7. W dyskusji jako pierwszy zabrał głos mgr St Borowicki 
omawiając działalność wydawniczą Towarzystwa. Z zadowoleniem stwier- 
dza terminowość w ukazywaniu się „Sylwana '. Uważa, że dzięki arty- 
kułom dyskusyjnym, korespondencji i poruszanej problematyce „„Syl- 
wan ' wzbudza coraz większe zainteresowanie czytających. Mówca postu- 
luje uzupełnienie tematyki zagadnieniami z zakresu drzewnictwa, 
a w szczególności płyt wiórowych, proponując autora tych publikacji. 
Wystąpienie swe kończy wnioskiem o złożenie podziękowania redakcji 
„Sylwana za dotychczasową działalność. 

Prof. Krzysik wyjaśnia powody braku artykułów z zakresu drzew- 
nictwa, stwierdzając, że jest to okres przejściowy i że w niedługim 
czasie stan ten powinien ulec poprawie. Informuje, że „Sylwan'* zyskuje 
za granicą coraz większą popularność, np. o przysyłanie czasopisma zwró- 
cił się z prośbą Włoski Instytut Techniczno-Leśny. 

Prof. dr Stanisław Tyszkiewicz, redaktor naczelny „Syl- 
wana', wyraża pogląd, że ambicją redakcji jest, aby „Sylwan”* dzięki 

swej treści zdobywał czytelników. Za przykład prężności członków То- 

warzystwa podaje Oddział Lubelski przodujący zarówno pod względem 
liczby członków, jak i wysokości prenumeraty. | 

Prof. dr Krzysik nawiązując do sprawy prenumeraty „Sylwana 
przez jednostki administracji lasów państwowych stwierdza, że liczba ich 
jest zbyt nikła. 

Mgr L. Kłosiński w związku z wypowiedzią prof. Tyszkie- 

wicza wyjaśnia, że Oddział Lubelski ma duże zaległości z tytułu po- 

branego „Sylwana”. Jest to następstwem nieodpowiedniej pracy poprzed- 
niego Zarządu. Zawiadamia, że członkowie oddziału zadeklarowali zlikwi- 

dowanie zadłużenia do końca półrocza 1959 r. 
Mgr W. Kaczyński odpowiadając na apel doc. T. Tramplera 

proponuje jako temat przyszłej konferencji terenówej zagadnienie cisa, 

podając w uzasadnieniu konieczność podjęcia studiów i badań oraz inwen- 

taryzacji cisa jako gatunku reliktowego w Polsce (rezerwat cisowy w pow. 

człuchowskim, woj. koszalińskie). 
Prof. Krzysik uważa za celowe zainteresowanie tą sprawą Zarządu 

Ochrony Przyrody, stwierdzając, że podobne badania były przeprowa- 

dzone w ub. latach w rezerwacie Wierzchlas. 

Mgr K. Kowalski stwierdza w dłuższej wypowiedzi, że na prze- 

strzeni ostatnich lat Towarzystwo wykazało ożywienie działalności. Mała 

frekwencja delegatów na obecnym Zjeździe wskazuje jednak na zbyt 

słabą więź pomiedzy Zarządem Głównym a Oddziałami. Świadczy to 
o tym, że Zarzad Główny pracuje zbyt oderwanie. nie konsultując się 

z terenem. Pomimo, że kontakt z oddziałami jest może trudny technicz- 

nie. jednak Zarząd powinien dążyć do bliższej współpracy z podległymi 

jednostkami. Analizując zagadnienie zaległości składkowych mówca 

podkreśla w tym brak więzi organizacyjnej. Sugeruje wykorzystywanie 
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wyjazdów służbowych przedstawicieli nauki w celu wygłaszania refe- 

ratów. 
Następnie mgr Kowalski podaje przykładowo zagadnienia będące 

w sferze zainteresowań Towarzystwa, wymieniając: konferencję na temat 

gospodarki wodnej odbytą w 1954 r. w Żywcu, zagadnienia związane 
z uprawą topoli i problemy melioracji leśnych, uważając je za właściwie 

dobrane. Stwierdza dalej, że istnieje wielka dysproporcja pomiędzy war- 
sztatem pracy teoretycznej i praktycznej, co jest objawem szkodliwym. 

Wysuwa zarzut pod adresem Zarządu Głównego, że nie ustosunkował się 

dość prężnie do zagadnień związanych z reorganizacją resortu. 
W dalszych wywodach mówca omawia sprawy związane z propagandą 

leśnictwa. Uważa za celowe organizowanie konferencji prasowych, na 

których poruszane byłyby aktualne zagadnienia leśnictwa, wymieniając 

sprawę odnowień, ochrony lasu itp. Zdaniem dyskutanta jedną z właś- 

ciwych form propagandy są ulotki, filmy krótkometrażowe, broszury. 

Sugeruje udział Towarzystwa w organizowanych wystawach ochrony 

przyrody. Rozważa zagadnienia, dotyczące reprezentacji leśnictwa na ze- 

wnątrz, uważając za celowe rozgraniczenie działania PTL i SITLID. 

Przemówienie swe kończy następującymi słowami: 
„Jeśli chcemy poprawić stan, jaki jest obecnie w leśnictwie, musimy 

zakasać rękawy, tak ażeby na najbliższy Zjazd Delegatów ta sala nie 

wystarczyła dla delegatów. Jeśli tego nie zrobimy, to będziemy się cofać 

i mimo wysiłku, o którym wspomniałem, ze strony Zarządu Głównego, 

prezesa i tych wszystkich, którzy dają z siebie tyle pracy — nie spełnimy 

zadań, bo masy muszą odpowiedzieć na odzew sztabu . 
Prof. Krzysik polemizuje z niektórymi tezami przedmówcy. Stwier- 

dza, że oceniana pozytywnie przez mgra Kowalskiego konferencja 

żywiecka była jednym z „milowych słupów" działalności Towarzystwa. 

Zagadnienie to jest nadal rozwijane w komisji gospodarki wodnej (kon- 

ferencja kielecka w 1955 r.) oraz wielu referatach wygłaszanych przez 

specjalistów. 
Oprócz zagadnień wodnych od wielu lat jest rozpatrywany problem 

zagospodarowania lasów górskich. Dyskusje na powyższy temat być może 

wpłynęły również na utworzenie w ramach PAN komitetu dla spraw za- 

gospodarowania ziem górskich. 
Wysunięty przez mgra Kowalskiego program, zdaniem prof. 

Krzysika, jest słuszny i Zarząd Główny będzie starał się go zrea- 

lizować. Do osiągnięcia jednak postulowanych wyników konieczne jest 

aktywne poparcie działalności Zarządu Głównego przez oddziały. Mówca 

na paru przykładach obrazuje bierność oddziałów, wymieniając m. In. 

sprawę wyższej uczelni leśnej w Krakowie i brak inicjatywy członków 

Towarzystwa w kierunku racjonalnego wykorzystania nieprzeciętnego 

urodzaju nasion leśnych w 1958 r. W dalszym ciągu przewodniczący To- 

warzystwa prosi o samorzutne włączanie się członków Towarzystwa 

z inicjatywą do prac Zarządu Głównego. 

Mgr W. Konopacki apeluje do Zarządu Głównego o informowanie 

oddziałów co do wysokości przydzielanych kredytów, jeżeli to możliwe. 

z początkiem roku, gdyż termin ten daje podstawy do ustalenia planu 

pracy. Postuluje ponadto zaopatrzenie oddziałów w aparaty filmowe. 

Prof. Krzysik udziela wyjaśnień, stwierdzając, że sprawa zakupu 

aparatów zostanie rozpatrzona. 
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Na tym, wobec braku dalszych dyskutantów, przewodniczący zamyka 
dyskusję, wyrażając ustępującym członkom Zarządu Głównego słowa ser- 
decznego podziękowania, a mianowicie: prof. drowi L. Mroczkiewi- 
czowi — wiceprzewodniczącemu Zarządu Głównego, mgr M. Pisar- 
skiej — długoletniemu członkowi Zarządu, mgrowi B. Sikorze — 
przewodniczącemu Komisji Finansowej, prof. drowi E. Więcko — 
długoletniemu przewodniczącemu Komisji Słownictwa Leśnego, mgrowi 
>. Waltherowi — przewodniczącemu Komisji Drzewnictwa, doc. 
M. Kreutzingerowi — długoletniemu członkowi Zarządu Głów- 
nego i b. wiceprzewodniczącemu oraz doc. J. Świądrowi, b. prze- 
wodniczącemu Komisji Wydawniczej i Komisji Organizacyjno-Prawnej. 
Wyrazy szczególnego uznania skierował mówca ku osobie doc. J. 
Swiądra, którego cenny wkład pracy w okresie wielu lat i na różnych 
odcinkach przyczynił się w wysokim stopniu do rozwoju Towarzystwa. 

W dalszym ciągu prof. Krzysik w imieniu Zarządu Głównego oraz 
ogółu członków wyraża słowa podziękowania kierownictwu resortu z Oby- 
watelem Ministrem Dąb-Kociołem na czele, oraz wielu innym 
pracownikom resortu. Stwierdza, że współpraca Towarzystwa i Minister- 
stwa mimo pozornych rozdźwięków i niektórych różnic w poglądach 
rozwijała się na podstawach obiektywizmu, wzajemnego zaufania i życz- 
liwości. 

Na wniosek mgra W. Kaczyńskiego zebrani jednomyślnie udzielili 
absolutorium ustępującemu Zarządowi Głównemu. 

Jako kandydatów do Zarządu Głównego wysunięto następujące osoby: 
przewodniczący proi. dr Fr. Krzysik, I wiceprzewodniczący — doc. 
mgr W. Krajski, II wiceprzewodniczący — doc. dr K. Mańka, 
członkowie — mgr St Adamowicz, mgr E. Bernadzki, prof. dr 
E. Chodzicki, mgr St Frankiewicz, mgr W. Jakutowicez, 
mgr L. Kłosiński mgr J. Lewandowski mgrJ. Macichow- 
ski, mgr T. Partyka, mgr B. Kucharek, mgr E. Śliwa, mgr 
St. Smólski, mgr St Sowiński, doc. mgr E. Stebnicka, doc. 
mgr K. Szczerbakow, doc. dr T. Trampler, mgr T. Zieliń- 
ski, prof. dr A. Żabko-Potopowicz, oraz prof. dr St. Tysz- 
kiewicz w charakterze redaktora naczelnego „Sylwana '. 

Przewodniczącym Zarządu Głównego Towarzystwa wybrano jednogłoś- 
nie prof. dra Fr. Krzysika, I wiceprzewodniczącym — doc. mgra 
W. Krajskiego, II wiceprzewodniczącym — doc. mgra K. Mań- 
kę. Pozostali członkowie Zarządu, zgodnie z propozycją komisji matki 
zostali wybrani ,,en bloc“. 

Do Głównej Komisji Rewizyjnej zaproponowano: na przewodniczącego 
— mgra J. Daszkiewicza, na członków: mgra T. Gałkiewicza, 
mgra H. Krahelskiego, mgra Wt. N ovaka, mgr M. Pisarską; 
do Sądu Koleżeńskiego: prof. dra W. Grochowskiego, mgra St. 
Jastrzębskiego, mgra Wł. Łuszczki. mgra J. Noyszew- 
skiego, mgra B. Sikorę i prof. dra Т. Vłoczewskiego. 

Skład wyżej podanych członków Głównej Komisji Rewizyjnej i Sądu 
Koleżeńskiego został przez obecnych przyjęty. | 

Ad p. 10. Mgr J. Walkowski, jako przewodniczący komisji wnios- 
ków przedstawił następujące wnioski, które zostały kolejno poddane 

dyskusji. 
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Wniosek 1, dotyczący udzielenia podziękowania Komitetowi Re- 
dakcyjnemu „Sylwana' za dotychczasowe osiągnięcia i obrany kierunek. 
Komisja stanęła na stanowisku, że nikt nie krytykował kierunku prac 
Komitetu, wobec czego postanowiono wniosek odrzucić. 
Wniosek 2 w sprawie powołania przez Zjazd Delegatów trzyoso- 

bowej komisji w składzie: doc. W. Krajski, mgr J. Walkowski, 
mgr J. Wołoszczuk, której zadaniem będzie informowanie Zarządu 
Głównego o przebiegu prac nad reorganizacją resortu. Komisja Wniosków 
zaproponowała: 

„Zjazd Delegatów PTL, w związku z realizowaną przez resort leśnictwa 
zmianą zasad struktury organizacyjnej, zobowiązuje Zarząd Główny do 
stałego czuwania nad przebiegiem tej akcji i do występowania wobec 
organów naczelnych Rządu i resortu leśnictwa z odpowiednimi wnioskami 
i uwagami, jeśli wymagać tego będzie dobro leśnictwa, czego pierwszym 
wyrazem było stanowisko Zarządu Głównego przedstawione w memoriale 
z listopada 1956 г.“ 

Zebrani tekst wniosku przyjęli. 
Wniosek 3, dotyczący współpracy z Towarzystwem Rozwoju Ziem 

Zachodnich. Komisja Wniosków zaproponowała zmiany w tekście poro- 
zumienia, wobec czego wniosek został sformułowany następująco: 

„Zjazd Delegatów akceptuje poczynania Zarządu Głównego w zakre- 
sie współdziałania z TRZZ przez włączenie Towarzystwa w sprawy roz- 
woju Ziem Zachodnich i uważa za wskazane realizowanie tej współpracy 
zgodnie ze statutem i w porozumieniu ustalonym pomiędzy PTL i TRZZ.* 

Wniosek w brzmieniu powyższym został przyjęty. 
Wniosek 4 w sprawie utworzenia przedsiębiorstwa i spółdzielni 

usługowej przy Polskim Towarzystwie Leśnym. Po krótkiej dyskusji 
i przeprowadzonym głosowaniu przyjęto następujący tekst wniosku: 

„Zjazd Delegatów PTL zaleca Zarządowi Głównemu na podstawie zasad, 
jakie zostaną uchwalone przez Radę Ministrów, wykorzystać możliwości 
zorganizowania własnego przedsiębiorstwa lub spółdzielni pracy jako 
instytucji społeczno-usługowej w zakresie prac techniczno-hodowlanych“. 

Wniosek przyjęto przy 3 głosach wstrzymujących się. 
Wniosek 5 w sprawie ustanowienia Odznaki Honorowej dla osób 

nie będących członkami Towarzystwa. Komisja proponuje tekst wniosku: 
„Ustanawia się Odznakę Honorowa PTL w celu odznaczenia członków 

i osób nie będących członkami Towarzystwa, które położyły zasługi 
względem Towarzystwa. '' 

Tekst wniosku przyjęto przy trzech głosach wstrzymujących się. 

Wniosek 6 w sprawie nadania Złotej Odznaki Honorowej PTL: 

1) Wiceprzewodniczacemu Rady Państwa, b. ministrowi leśnictwa 
Obywatelowi Bolesławowi Podedwornemu, 

2) Ministrowi Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego Obywatelowi Ja- 
nowi Dąb Kociołowi, | 

3) Wiceministrowi Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego mgrowi Ro ma- 
nowi Gesingowi, , 

4) Wiceministrowi Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego Obywatelowi 
Jerzemu Knothemu, . 

5) Sekretarzowi Wydziału V Polskiej Akademii Nauk prof. drow1 

Mieczystawowi Czaji, 
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6) Dyrektorowi Instytutu Badawczego Leśnictwa doc. mgrowi Mak- 
symilianowi Kreutzingerowl, 

7) Dyrektorowi Gabinetu Ministra w Ministerstwie LeSnictwa i Prze- 
mysłu Drzewnego mgrowi inż. WitoldowiKiendzińskiemu, 

8) Dyrektorowi PAGED mgrowi inż. Tadeuszowi Rykow- 
skiemu. | 

Wniosek wysunięty przez Zarząd Główny, ze względu na życzliwy sto- 
sunek wyżej wymienionych osób do spraw Towarzystwa, uchwalony 
został większością głosów. 
Wniosek 7 w sprawie powołania na członka honorowego PTL mgra 

inz Bolesława Kucharka, długoletniego członka Zarządu Głów- 
nego, bezinteresownego i ofiarnego obrońcy lasów. 

Wniosek został uchwalony jednogłośnie. 
Ostatnim punktem prac komisji wniosków było rozpatrzenie sprawy 

lokalizacji i tematu przyszłego zjazdu delegatów. 
Komisja zaproponowała następującą tematykę: 
1) opracowanie regionalnych zasad zagospodarowania lasów, wybór 

rębni i sposobu odnowień , 
2) zagadnienie zagospodarowania gruntów porolnych przekazanych pod 

zalesienie, 
3) urządzenie Tatrzańskiego Parku Narodowego, 
4) zagadnienie zagospodarowania wydm nadmorskich, 
5) zagadnienie melioracji leśnych. 
Wybór tematyki i lokalizacji przyszłego zjazdu pozostawiono do uzna- 

nia Zarządowi Głównemu. 
Wobec wyczerpania porządku obrad przewodniczący zebrania w ser- 

decznych słowach podziękował za zorganizowanie zjazdu i konferencji 
miejscowym władzom w osobach: mgra J. Wołoszczuka, przewod- 
niczącego Oddziału PTL w Szczecinie, mgra J. Lewandowskiego 
dyrektora ZLP w Szczecinie oraz mgra Klimaszewskiego dyrek- 
tora RLP w Międzyzdrojach. Przewodniczący podziękował również doc. 
Stebnickiej, ob. Orłowskiej i doc Tramplerowi za współ- 
udział w pracach organizacyjnych. Na tym obrady 4 września 1958 r. 
zakończono o godz. 21,30. 

Protokolanci Przewodniczący 
(—) J. Orłowska, mgr inż. T. Partyka (—) prof. dr Fr. Krzysik


